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Edelläkävijät pärjäävät

Tätä kirjoitettaessa maahan nimetään uusi hallitus. Hallitusohjelma julkais-
tiin jo 17.6. Siinä on korkeakouluille sekä toiminnallisia että erityisesti talo-
udellisia haasteita.  

Esimerkiksi ohjelmassa mainitulle maakunnalliselle innovaatioyhtiölle on La-
pissa selkeä tilaus. Olen optimistinen, että nykyisten innovaatiotoimijoiden 
ja korkeakoulujen yhteinen yhtiö saadaan perustetuksi ja nykyisin hajallaan 
olevia resursseja ja osaamista koottua vaikuttavammaksi kokonaisuudeksi.
Ammattikorkeakoulujen rahoitusta ja hallintoa koskeva lainsäädäntö uudis-
tetaan. Hallitusohjelmaan on kirjattu, että ammattikorkeakoulujen rahoitus 
siirretään kokonaan valtiolle ja ammattikorkeakouluista tulee itsenäisiä oi-
keushenkilöitä. Käytännössä vaihtoehtoina ovat osakeyhtiö, säätiö ja yli-
opistojen tapaan julkisoikeudellinen yhteisö. Todellisia vaihtoehtoja ovat 
vain osakeyhtiö ja julkisoikeudellinen yhteisö. Rakenteiden kehittäminen 
jatkuu ja korostuu hallitusohjelmassa. Tuttua on, että toimipisteverkkoa 
tiivistetään tavoitteena riittävän laaja ja innovatiivinen osaamisympäristö.  
Toisaalta korostetaan alueellista kattavuutta.  

Haasteellisinta kuitenkin on rahoitus. Yliopistojen rahoitusta leikataan yh-
teensä noin 85 miljoonaa euroa. Lisäksi Akatemian rahoituksen supistumi-
nen 27 miljoonalla eurolla kohdistuu tutkimukseen. Toisaalta yliopistojen 
työttömyysvakuutusmaksu korvataan täysimääräisesti. Suhteellisesti mer-
kittävämpi on ammattikorkeakoulujen rahoituksen leikkaaminen 51 miljoo-
nalla eurolla, johon lisätään myös kuntien valtionosuuden leikkaaminen, 
mikä kokonaisuutena tarkoittaa noin 110 miljoonaa euroa. Tämä merkitsee 
noin 12 %:n pudotusta nykyisestä rahoituksesta vuoteen 2015 mennes-
sä. Lappilaisille ammattikorkeakouluille tämä tasaisesti jaettuna tarkoittaisi 
yhteensä n. 4 miljoonan euron vähennystä verrattuna nykyiseen rahoitus-
tasoon.   

Tämä tarkoittaa ainakin sitä, että konsernihyötyjä on saavutettava pikai-
semmalla aikataululla kuin ehkä kuvittelimme, mutta myös vakavaa pohdin-
taa rakenteiden ja koulutustarjonnan osalta. Vahvuutemme on toimia edel-
läkävijänä – sitä kykyä tarvitsemme jatkossakin.

Oikein hyvää kesää!

Markku Tarvainen, konsernijohtaja

PÄÄKIRJOITUS

LUC uutiset
 LUC news
Lapin korkeakoulukonsernin uutiskirje ja 
henkilöstötiedote 3/2011

Julkaisija
Lapin korkeakoulukon-
serni

Päätoimittaja: 
Tiina Kaksonen, 
puh. (020) 798 5784

Tekstit ovat  pääosin 
Lapin korkeakoulu-
konserniin kuuluvien 

korkeakoulujen henki-
lökunnan tuottamia.

Englanninkieliset 
käännökset:
Lapin korkeakoulu-
konsernin kielikeskus. 

Ulkoasu: 
Tiina Kaksonen

Kannen kuva: 
Veikko Keränen

Markku Tarvaisen 
kuva Kemi-Tornion 
amk.

Muut kuvat: 
Tiina Kaksonen, 
Mari Vähäkuopus, 
kuvapankit

AJANKOHTAISTA ELOKUUSSA

•	 Tukipalvelukeskuksen 
käynnistymisvaihe alkaa

•	 Tukipalvelukeskuksen johto tapaa 
henkilökunnan

•	 Yhteisiä yksiköitä koskevan 
konserniohjeen laadinta aloitetaan

•	 Ohje on tarkoitus saada valmiiksi 
syksyn aikana.

•	 Korkeakoulukonsernin 
hallintojohtosääntö on 
hyväksytty kaikissa hallituksissa. 
Teknisten muutosten vuoksi sitä 
käsitellään vielä elokuussa.  Lapin 
korkeakouluyhteistyön kannalta 
tämä on merkittävää sekä sisäisten 
toimintojen selkeyttämisen että 
sidosryhmien kannalta.



SISÄLLYS

Pääkirjoitus ja ajankohtaista.................2

Editorial ja sisällys...............................3

Johtoryhmässä päätettyä.......................4

Tukipalvelukeskus................................6

UArctic 10 vuotta.................................8

Kirjasto sai lahjoituksen.....................10

Elokuva tekeillä..................................12

MTI:n kumppanuusklubi aloitti.........13

MTI Arkangelissa...............................14

Pioneers lead the way

A new government is inaugurated while this article is being written. The 
Government Programme was published already on 17 June. It poses 
operational and especially economic challenges for universities.  
 
For example, there is a clear need for a regional innovation company in 
Lapland, as suggested in the program. I’m confident that the joint corporation 
of present innovation actors and the universities will be established and 
that the now scattered resources and expertise can be combined into an 
effective whole.

Legislation concerning the financing and administration of universities 
of applied sciences (UAS) will be revised. The Government Programme 
states that UAS financing is transferred to the state and that UASs 
become independent legal persons. In practice, the alternatives are limited 
company, foundation, and public corporation (the university model). Only 
limited company and public corporation are true alternatives. Structural 
development continues and is emphasized in the Government Programme. 
As before, the network of sites is condensed with an aim to get a sufficiently 
broad and innovative system of expertise.  On the other hand, regional 
coverage is emphasized.  

The real challenge, however, is funding. University funding is cut by 
approximately 85 million euros. In addition, financing by the Academy of 
Finland will decrease by 27 million, and this is targeted on research. Then 
again, universities’ unemployment insurance premiums are returned in full. 
A proportionally more significant cut will hit the UASs. Their funding is cut 
by 51 million euros plus they are faced with state subsidy reductions, which 
together amount to a total of 110 million euros.  This means a 12-percent 
drop by 2015 from the present level of funding. Distributed evenly, the 
UASs of Lapland would thus receive 4 million euros less compared to the 
present situation.   

A direct consequence is that the consortium cooperation must yield results 
faster than we may have thought. Also serious discussions on our structures 
and supply of education are needed. Our strength is to be a forerunner – 
now and in the years to come.

Wishing you a pleasant summer, 

Markku Tarvainen

Markku Tarvainen

CONSORTIUM IN AUGUST

•	 The startup phase of the 
consortium’s Service Centre will 
begin in August. 

•	 The newly nominated Service 
Centre management will meet 
the personnel during the start-up 
phase. 

•	 In August we will also start 
preparing regulations for our joint 
units. The aim is to get them ready 
during the autumn.

•	 The Administrative Rules of 
Procedure of the university 
consortium have been approved by 
all the Boards. Technical revisions 
will postpone the processing 
till August. This improves the 
university cooperation by clearing 
up our internal operations and the 
status of our interest groups .
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Johtoryhmän päätöksiä kokouksessa 
3.6.2011

Tiina Kaksonen

Lapin korkeakoulukonsernin johtoryhmä kokoontui 
3.6.2011. Kokouksessa tehtiin mm. alla mainittuja pää-
töksiä ja linjauksia. Lisätietoa löytyy Lapin korkeakoulu-
konsernin intranetissä olevista kokouspöytäkirjoista ja 
niiden liitteistä. Pääset intraan konsernin nettisivuilta 
viestinnän alta.
 
Tukipalvelukeskuksen käynnistämissuunnitelma 
hyväksyttiin

Johtoryhmä hyväksyi tukipalvelukeskuksen käynnistämis-
suunnitelman. Käynnistämissuunnitelmassa otetaan kantaa, 
mitä palveluita palvelukeskus ensi vaiheessaan korkeakou-
luille tuottaa, miten toiminta organisoidaan, ketkä toimintaa 
johtavat ja mikä on keskuksen käynnistämisaikataulu. Palvelu-
keskuksen taloudesta käynnistämissuunnitelmassa todetaan, 
että käynnistämisvaiheen taloudelliset voimavarat muodos-
tuvat osapuolten vuoden 2011 tukipalvelutoimintaan osoit-
tamista määrärahoista ja vuodesta 2012 eteenpäin palvelu-
keskuksen voimavarat määräytyvät tulossopimusprosessissa.
Palvelukeskuksen toiminnan ja talouden kokonaisseurannas-
ta ja –raportoinnista vastaa Kemi-Tornionlaakson koulutus-
kuntayhtymä Lappia.

Palvelupäälliköt nimettiin

Johtoryhmä nimesti TKI-tukipalveluiden palvelupäälliköksi 
BBA Riitta Alajärvi-Kaupin, Opetuksen tukipalveluiden palve-
lupäälliköksi KM Merija Timosen ja IT-palveluiden palvelupääl-
liköksi FM Markku Taipaleen.

Konserniohjeen laadinta

Johtoryhmä hyväksyi konserniohjeen laadintatoimeksiannon 
ja valmisteluryhmän kokoonpanon.

Konsernin yhteisten yksiköiden ja toimintojen yhteisessä 
konserniohjeessa kuvataan Lapin korkeakoulukonsernin yh-
teisten yksiköiden ja konsernitoimintojen henkilöstöpoliittiset 
linjaukset, sovitaan yhteisten yksiköiden hankintatoimen pe-
riaatteista, kustannustenjaosta, taloushallinnosta ja tarkas-
tuksesta  sekä annetaan muita yhteistoimintaa selkeyttäviä 
menettelytapaohjeita.

Konserniohjeen valmisteluryhmään kuuluvat:  Pertti Lilja, Virpi 
Lilja, Sinikka Jänkälä, Seppo Hänninen, Veli-Pekka Laukkanen, 
Kaija Kylmälä, Mirja Väyrynen, Matti Honkala, Markus Aarto ja 
Markku Tarvainen. Koolle kutsujana toimii Pertti Lilja.

Hallintojohtosääntöä käsiteltiin

Johtoryhmä hyväksyi konsernin täydennetyn hallintojohto-
sääntöesityksen sihteeristön esittämässä muodossa ja to-
tesi, että täydennetty hallintojohtosääntö käsitellään RKK:n 
hallituksessa 13.6., Lappiassa 21.6 ja Lapin yliopiston hal-
lituksessa 22.8. Täydennetyn hallintojohtosäännön uudel-
leenkäsittelystä ammattikorkeakoulujen hallituksissa päättää 
esittelijä.

Viestintäkoulutus konsernin johdolle

Johtoryhmä hyväksyi, että korkeakoulujen johtoryhmät / -tii-
mit osallistuvat syksyllä yhteiseen viestintäkoulutukseen. 
Markkinointi- ja viestintäpalveluiden ohjausryhmä valmistelee 
koulutuksen ohjelmaa.

Johtoryhmä keskusteli kv-ohjelman etenemisestä

Johtoryhmä päätti, että johtoryhmä käsittelee seuraavassa 
kokouksessaan edellisessä valmisteluvaiheessa valmistellun 
konsernin kansainvälistymisohjelman luonnoksen ja tekee 
luonnokseen tarvittavat toimeenpanoa selkiyttävät linjauk-
set. Johtoryhmässä käsitelty kansainvälistymisohjelma saate-
taan valmisteluryhmälle toimenpidevalmisteluun konsernin-
johtajan ja sihteeristön toimesta.

Johtoryhmän syksyn kokousajat

Johtoryhmä päätti seuraavat kokousajat ja –paikat syksylle 
2011:

18.8.  klo 9:30-11:30 Rovaniemi
15.9.   klo 9:30-11:30 Rovaniemi
20.10.  klo 9:30-11:30 Kemi/Tornio
18.11.  klo 9:30-11:30 Rovaniemi
15.12   klo 9:30-11:30 Rovaniemi

JOHTORYHMÄ



Matkailualan rekrymessut
 7.9.2011 klo 10 - 14

Matkailualan tutkimus- ja koulutusinstituutissa, 
Rovaniemellä.

Messut on suunnattu
matkailualan opiskelijoille ja yrittäjille.

Tervetuloa! 
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TUKIPALVELUKESKUS

Tukipalvelukeskus käynnistymässä
Lapin korkeakoulujen tukipalvelukeskus aloittaa toimintansa 1.8.2011. Asiasta järjestettiin henki-
lökunnalle informointitilaisuudet Kemissä ja Rovaniemellä kesäkuussa. Myös tukipalvelukeskuksen 
palvelupäälliköt on nimetty. TKI-tukipalveluiden palvelupäälliköksi nimitettiin BBA Riitta Alajärvi-
Kauppi, opetuksen tukipalveluiden palvelupäälliköksi KM Merija Timonen ja IT-palveluiden palvelu-
päälliköksi FM Markku Taipale. 

Lapin korkeakoulukonsernin tukipalvelukeskukseen siirtyvää 
henkilökuntaa informoitiin tulevasta muutoksesta Rovaniemel-
lä ja Kemissä järjestetyissä tilaisuuksissa kesäkuun puolivälis-
sä. Tilaisuudet olivat yhteistoimintalain mukaisia tiedotus- ja 
keskustelutilaisuuksia, joihin työnantajat olivat kutsuneet eri-
tyisesti henkilöt, joita tuleva muutos koskettaa. Rovaniemellä 
paikalla oli yhteensä noin 90 henkilöä, ja Kemissä tilaisuuteen 
osallistui noin 70 henkeä. Yhteensä muutos koskettaa noin 140 
Rovaniemen koulutuskuntayhtymän, Rovaniemen ammattikor-
keakoulun, Lapin yliopiston, Kemi-Tornion ammattikorkeakoulun 
ja Kemi-Tornionlaakson koulutuskuntayhtymä Lappian henki-
lökuntaan kuuluvaa. Tilaisuuksissa kuultiin konsernin johtajan 
katsaus sekä jokaisen työnantajan edustajan puheenvuorot.

Johto odottaa myös säästöjä syntyväksi

Konsernijohtaja Markku Tarvainen kuvasi tilaisuudessa keskuk-
sen perustamisella tavoiteltavia hyötyjä.  Näitä ovat erityisesti 
tukipalveluiden palveluvarmuuden parantaminen (tiimivastuu 
yhden hlön palveluiden sijaan), palveluiden laadun kehittyminen 
(erikoistuminen/asiantuntijuuden syventyminen, palvelupro-
sessien kehittyminen) sekä kustannusten saaminen alenevalle 
uralle pitkällä aikavälillä. 

Rovaniemen ammattikorkeakoulun rehtori Martti Lampelan 
mukaan Lapin korkeakoulujen yhteinen tukipalvelukeskus on 
valtakunnallisestikin mitattuna uniikki kokeilu, jonka onnistu-
mista seurataan valtakunnassa tarkoin. Sekä Lampela että Ro-
vaniemen koulutuskuntayhtymän johtaja  Arto Ylitalo nostivat 
tilaisuuksissa esille mahdollisuuden, että tukipalvelukeskuksen 
perustaminen voi alussa jopa nostaa palveluiden tuottamisen 
kustannuksia. Pitkällä aikavälillä molemmat kuitenkin odottavat  
tukipalvelukeskuksen synnyttävän kustannussäästöjä.

Lapin yliopiston vararehtori Jukka Mäkelä korosti erityisesti, että 
vasta valituilla palvelupäälliköillä on tulevan keskuksen käytän-
nön organisoinnissa iso rooli, ja toivoi ison osan heidän ajastaan 

kuluvan aluksi henkilökunnan kanssa käytäviin kehityskeskus-
teluihin.

Kemi-Tornion ammattikorkeakoulun rehtori Reijo Tolppi painotti, 
että kustannussäästöjä hän odottaa  syntyvän eniten yhteis-
ten IT-hankintojen myötä. Tolppi korosti uskovansa, että useim-
mat henkilökunnasta tulevat hyötymään tästä päätöksestä. Ke-
mi-Tornionlaakson koulutukuntayhtymä Lappian johtaja Pentti 
Leipälän mukaan korkeakoulukonserni on välttämättömyys kor-
keakoulutuksen säilyttämiseksi Lapissa. Leipälä painotti, että 
tulevan 2-3 vuoden aikana tukipalvelukeskuksen toimintamallit 
vakiintuvat ja muuntuvat lopulliseen muotoon. Hän myös ko-
rosti, että kaikkien yhteinen tavoite tulisi olla yhteistoiminnan 
kehittäminen.

Palvelupäälliköt aloittavat elokuun alussa

Tukipalvelukeskuksen johto on valittu. Uuden keskuksen joh-
tamisesta vastaavat jatkossa kolme palvelupäälliköä yhdessä 
johtaja Markku Tarvaisen kanssa. Heti elokuun alussa tukipalve-
lukeskuksen työnsarka aloitetaan henkilöstön ja uuden johdon 
tapaamisilla. 

Elokuussa konsernissa valmisteltava yhteisiä yksiköitä koskevaa 
ohjeisto koskee myös tukipalvelukeskusta. Henkilöstöpolitiik-
kaa linjaava ja yhteisten yksiköiden hankintatoimen periaatteet, 
kustannustenjaon, taloushallinnon ja tarkastuksen kuvaava oh-
jeisto on tarkoitus saada valmiiksi syksyn aikana.

Tukipalvelukeskuksen vastavalitut palvelupäälliköt esittäytyvät 
viereisellä sivulla. Palvelualueen päälliköt vastaavat alueensa 
palveluiden organisoinnista ja tuottamisesta sekä toiminnan 
tuloksellisuudesta ja kehittämisestä yhdessä tukipalvelukes-
kuksen johtajan Markku Tarvaisen kanssa.

Tiina Kaksonen



Olen Riitta Alajärvi-Kauppi, koulutukseltani ekonomi. Lisäksi olen suorittanut tietojenkäsittelyn ja 
kasvatustieteen opintoja Oulun ja Lapin yliopistoissa. Juuret ovat Lapissa: olen syntynyt Rovaniemel-
lä ja asustellut viime vuosikymmenet Torniossa. Tulin ammattikorkeakoulumaailmaan jo 1992, ja olen 
ollut siis mukana rakentamassa ammattikorkeakoulua ihan alkumetreiltä saakka. Aluksi toimin liike-
talouden ja tietojenkäsittelyn opettajana  Torniossa, mutta pikkuhiljaa projektitoiminta on vienyt 
minut mukanaan. Olen toiminut projektipäällikkönä lähinnä kansainvälisissä projekteissa (EU:n tutki-
muksen puiteohjelmat ja Interreg II - IV) sekä komission kutsumana hankearvioijana kv-hankkeissa.  
Vuodesta 2000 lähtien olen hoitanut  Kemi-Tornion ammattikorkeakoulun hankevalmistelupäällikön 
virkaa ja pyrkinyt tukemaan hankevalmistelua ja hankkeiden toteuttamista kaikilla kolmella toimialal-
lamme. Iso osa työstä on liittynyt hanketoiminnan prosessien kehittämiseen. Kolme lastani ovat jo 
kasvaneet lähes aikuisiksi (nuorin on 16-vuotias) ja jalkapalloharrastus sitä myöten jäänyt äidilläkin 
vähemmälle. Nyt on jo jonkin verran enemmän aikaa omille liikuntaharrastuksille ja matkustamiseen 
sekä mökkeilyyn Ylläksellä ja Kukkolankoskella. Olen seurannut korkeakoulukonsernin rakentamista 
TKI-näkökulmasta jo jonkin aikaa ja odotan mielenkiinnolla mitä syksy tuo tullessaan. Luvassa lienee 
haasteita, mutta toivottavasti myös yhteisiä onnistumisen hetkiä. Hyvää kesää kaikille!

Olen Merija Timonen ja valmistunut Lapin yliopistosta kasvatustieteiden maisteriksi 1996. Toimin 
tällä hetkellä Lapin yliopiston avoimen yliopiston kehittämispäällikkönä ja olen työskennellyt avoi-
messa yliopistossa eri tehtävissä vuodesta 1995 asti. Olen saanut työurani aikana tutustua moni-
puolisesti yliopistokoulutukseen eritavoitteisten opiskelijoiden kautta. Maakuntakorkeakoulutoimin-
nan myötä myös ammattikorkeakoulujen opetustarjonta ja erityisesti alueelliset tarpeet ovat tulleet 
tutuiksi. Kehittämispäällikön tehtävässä olen saanut kehittää ja johtaa avoimen yliopiston proses-
seja ja henkilöstöhallintoa. Avoimessa yliopistossa on tapahtunut viisi organisaatiomuutosta oman 
työhistoriani aikana, joten uskon että johtamiskokemuksestani on hyötyä tulevassa palvelupäällikön 
tehtävässä. Vapaa aikani kuluu perheen kanssa kotiaskareissa ja ulkoillessa; 2 ja 7–vuotiaat lapset 
ovat kalenterini täyttäjiä kotona. Omaa aikaa saadessani harrastan mielelläni suunnistusta ja kirjojen 
lukemista. Odotan tulevaa innokkaana; tulevaisuus on haasteita ja mahdollisuuksia!

Taipaleen Markku, ollut tietojärjestelmätöissä 32 vuotta. Alun alkaen Oulun yliopiston muinaisessa 
laskentakeskuksessa, sitten Metsäntutkimuslaitoksellla ja CCC Oy:llä. Suuri osa työkaarta on mennyt 
koulutuksen piirissä Rovaniemen teknillisellä oppilaitoksella, sittemmin Rovaniemen ammatttikor-
keakoulussa tekniikan alalla. Viime tehtävissä olen ollut koulutuspäällikönä tietotekniikan, Degree 
Programme in Information Technology ja Tekniikan osaamisen johtaminen (YAMK) koulutusohjelmis-
sa.
Vaimoni Anun kanssa olemme olleet jo yksissä nuo samat 32 vuotta. Neljä lasta, kolme heistä Oulun 
yliopistossa opiskelemassa ja heistä kaksi  samalla oululaisessa ohjelmistotalossa töissä. Nuorimpai-
nen poikamme selvittelee vielä peruskoulua. Ryhtyi juuri mopopojaksi.

Huonekalujen vaihdosta meillä on huolehtinut  puolisentoista vuotta vanha saksanseisoja Kiri, joka 
jo onneksi on rauhoittunut.

Harrastuksiksi ovat tulleet metsällä kulkeminen, kalastaminen ja lukeminen.

TUKIPALVELUKESKUS

Riitta Alajärvi-Kauppi, 
TKI-tukipalveluiden 
palvelupäällikkö 
1.8.2011-31.7.2014

Markku Taipale, 
IT-palveluiden 
palvelupäällikkö 
1.8.2011-31.7.2014

Merija Timonen, 
opetuksen tukipalveluiden 
palvelupäällikkö 
1.8.2011-31.7.2014

MARKKU TAIPALE

RIITTA ALAJÄRVI-KAUPPI

MERIJA TIMONEN
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Innomaraton-palkitut 2011

Arktinen yliopisto täytti kymmenen 
vuotta
Arktinen yliopisto (The University of the Arctic) täytti kymmenen vuotta. Lapin korkeakoulukonser-
ni isännöi 10-vuotisjuhlan kunniaksi Lapissa järjesttyä Arktisen yliopiston neuvoston kokousta ja 
juhlaseminaarin pääpuhujana kuultiin Islannin presidentti Ólafur Ragnar Grímssonia.

UARCTIC 10 VUOTTA

Arktisen yliopiston (UArctic) neuvosto piti 14. kokouksen-
sa Suomen Lapissa UArcticin 10-vuotisjuhlan kunniaksi 6.-
10.6.2011. Lapin korkeakoulukonserni vastasi tämänvuotisen 
kokouksen isännöinnistä yhteistyössä Saamelaisalueen koulu-
tuskeskuksen kanssa.

Tapahtuma kokosi yhteen yli sata yliopistojen, ammattikorkea-
koulujen ja muiden Pohjoisten alueiden korkeakoulutukseen ja 
tutkimukseen sitoutuneiden organisaatioiden edustajaa.

Kokoontumalla Rovaniemelle UArctic halusi antaa tunnustusta 
sille roolille, joka tällä pohjoisella kaupungilla on ollut sirkum-
polaarisen yhteistyön kehittymisessä. Vuonna 1991 alkaneen, 
niin kutsutun Rovaniemi-prosessin myötä syntyi ensin Arktisen 
ympäristönsuojelun strategia ja kehittyi myöhemmin Arktinen 
neuvosto. Tämä prosessi on luonut pohjan yhteistyölle, jonka 
hedelmä myös UArctic on. 

Onko vihreä kasvu arktisten alueiden mahdollisuus?

Kokouksen näyteikkunana toimi vuosijuhlaseminaari teemalla 
”the Green Growth” (Vihreä Kasvu), sekä 10-vuotisjuhlan gaa-
laillallinen.

The Green Growth-seminaari järjestettiin 8.6.2011 Rova-
niemellä, Lapin yliopiston Fellman-salissa. Islannin presidentti 
Ólafur Ragnar Grímsson saapui tilaisuuden  pääpuhujaksi.  Hän 
on Arktisen yliopiston ja pohjoisen tutkimusfoorumin pitkäai-
kainen tukija. 

Green Growth and the Arctic -seminaarissa pohdittiin, onko vih-
reä kasvu arktisten alueiden mahdollisuus vai onko pohjoisen 
kohtalona jäädä luonnonvarojen resurssiaitaksi.

Presidentti Ólafur Ragnar Grímssonin lisäksi seminaarin kor-
keantason puhujien joukossa olivat kansliapäällikkö Hannele 
Pokka ympäristöministeriöstä, Ruotsin arktinen suurlähettiläs 
Gustaf Lind sekä puheenjohtaja J. Okalik Eegeesiak kanadalai-

sesta inuittijärjestö Qikiqtani Inuit Associationista.

Lisäksi seminaarissa kuultiin tasavallan presidentti Tarja Halo-
sen kirjallinen tervehdys. Seminaarin avasi johtaja Anita Lehi-
koinen opetus- ja kulttuuriministeriöstä.

Arktinen yliopisto (The University of the Arctic) 
on yli 140 yliopiston, ammattikorkeakoulun ja 
muun Pohjoisten alueiden korkeakoulutukseen 
ja tutkimukseen sitoutuneiden organisaatioiden 
yhteistyöverkosto. Jäsenemme jakavat resurs-
seja, mahdollisuuksia ja osaamista luodakseen 
toisen asteen jälkeisiä koulutusohjelmia, jotka 
ovat olennaisia ja saavutettavia pohjoisten alu-
eiden opiskelijoille. Perimmäinen tavoitteemme 
on luoda vahva ja kestävä sirkumpolaarinen alue 
voimaannuttamalla pohjoisten alueiden asuk-
kaita ja yhteisöjä koulutuksen ja jaetun tiedon 
avulla.

Edistämme sirkumpolaarista, poikkitieteellistä 
ja luonteeltaan monimuotoista koulutusta ja 
luotamme yhdistettyyn voimaamme osoittaak-
semme alueen ainutlaatuisia mahdollisuuksia. 
Arktinen yliopisto tunnustaa alkuperäisten kan-
sojen olennaisen roolin pohjoisen koulutukses-
sa ja pyrkii huomioimaan heidän näkökantansa 
kaikissa toiminnoissaan.



UARCTIC 10 VUOTTA

Arvo Jäppinen avasi neuvoston kokouksen

Islannin presidentti Ólafur Ragnar Grimsson 
Seminaarin avasi Anita Lehikoinen opetus- ja 
kulttuuriministeriöstä

Seminaarin panelistit keskustelevat.
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 Lapin yliopiston dosentti, FT Jorma Hemmi on luovuttanut 
ainutlaatuisen matkailua käsittelevän kokoelmansa 
Matkailualan tutkimus- ja koulutusinstituutissa sijaitsevalle 
Lapin korkeakoulukirjaston Matkailu-yksikölle. Aineiston 
lahjoitustilaisuus järjestettiin MTI:n kirjastolla 16.6.2011.

Jorma Hemmi on ensimmäinen matkailusta Suomessa väitellyt 
henkilö ja alan uranuurtaja. Kokoelma käsittää noin 30 
hyllymetriä kirjoja, erilaisia julkaisuja ja paperiarkistoa.

Osa kokoelman aineistosta on ainutlaatuista. Kokoelmaan 
kuuluu esimerkiksi materiaalia Suomen matkailupolitiikan 
tavoitteista ja tehtävistä 1970-luvulla, matkailualan 
ensimmäinen Suomea koskeva valtakunnan tason 
kehittämisohjelma, ensimmäinen Pohjois-Suomea koskeva pro 
gradu -työ, ensimmäinen matkailualalla Suomessa julkaistu 
väitöskirja, aineistoa Suomen ensimmäisestä pujottelukilpailusta 
sekä ensimmäinen matkailun huomioiva virkistysaluetutkimus 
Suomessa (liittyy Oulun yleiskaavoitukseen).

Kokoelman nimeksi tulee Jorma Hemmi -kokoelma. Jatkossa 
aineistoon voi tutustua Lapin korkeakoulukirjaston Matkailu-
yksikössä Matkailualan tutkimus- ja koulutusinstituutissa 
Rovaniemellä (Viirinkankaantie 1). Kokoelman osat luetteloidaan 
myöhemmin Lapin korkeakoulukirjaston Juolukka-tietokantaan.

Lapin korkeakoulukirjasto sai 
merkittävän aineistokokoelman
Lapin yliopiston dosentti, FT Jorma Hemmi lahjoitti Matkailualan tutkimus- ja koulutusinstituutissa 
sijaitsevalle Lapin korkeakoulukirjaston Matkailu-yksikölle merkittävän aineistokokoelmansa.

Jorma Hemmi
Kirjastonjohtaja Susanna Parikka pitää puheen. Lahjoitustilaisuuden yleisöä.

Tiina Kaksonen



KIRJASTO

Kokoelman helmiä:

Jorma Hemmi allekirjoittaa lahjoituskirjan.

Kirjaston puolesta lahjoituskirjan allekirjoitti kirjaston-
johtaja Susanna Parikka.
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Pohjoisen kulttuuri-instituutin oppilaitosten yhteisen työn 
tuloksena syntyvä ”Les Feux Arctiques” (Arktiset Tulet) 
dokumenttielokuva kertoo Ranskan kuningas Ludvig Filip 
I lähettämän retkikunnan tieteellisestä tutkimusmatkasta 
Lappiin vuosina 1838-39. Elokuva tehdään opiskelijoiden 
yhteistuotantona, jossa yhdistyvät kolmen eri koulutusasteen 
oppilaitoksen (Kemi-Tornion ammattikorkeakoulu, Lapin yliopis-
to ja Ammattiopisto Lappia) osaaminen taide- ja kulttuurialalla. 
Mukana toteutuksessa on myös Saamelaisalueen koulutus-
keskus sekä kansainvälisenä yhteistyökumppanina Versailles’n 
yliopisto. Produktion toteutustapa on ainutlaatuinen Suomes-
sa ja maailmanlaajuisesti. Noin tunnin mittainen elokuva saa 
ensi-iltansa 16.11.2011 Laestadiuksen juhlavuoden tapahtu-
massa Versaillesissa.

Elokuvassa nähdään, miten retkikunta sai oppaakseen kirkko-
herra Lars Levi Laestadiuksen, joka omilla tieteellisillä aineis-
toillaan täydensi ranskalaisten Lapissa tekemiä tutkimustöitä. 
Tästä arvokkaasta yhteistyöstä kuningas Ludvig Filip I palkitsi 
Laestadiuksen Ranskan kunnialegioonan ristillä.

Kemi-Tornion ammattikorkeakoulun opiskelijat ohjaavat, 
tuottavat ja kuvaavat Arktiset Tulet -elokuvan. Lapin yliopiston 
opiskelijat tutkivat ja kehittävät tuotantoa tekemällä tutki-
musraportteja ja opinnäytetöitä. He myös tekevät puku- ja 
lavastussuunnitelmat, jotka Ammattiopisto Lappian opiskelijat 
toteuttavat. 

Lisäksi ammattiopiston opiskelijat ovat mukana tuotannon teh-
tävissä sekä kuvaaja-assistentin roolissa. Kaikkia erityisosaa-
misen alueita tarvitaan parhaan lopputuloksen saavuttamisek-
si. Saamelaisalueen koulutuskeskuksen opiskelijat osallistuvat 
elokuvan leikkausvaiheeseen. Versailles’n yliopisto avustaa 
Ranskassa tapahtuvien kuvausten järjestelyissä.

Pohjoisen kulttuuri-instituutin (PKI) keskeisenä tavoitteena on 
kehittää ja koordinoida kolmen asteen taide- ja kulttuurialan 
opiskeluja ja rakentaa kulttuuri- ja taidealoille koulutusasteiden 
rajat ylittävä yhteinen toimintamalli. Tavoitteena on laaja-
alainen kulttuuri- ja taidealojen yhdistäminen ja alan koulu-
tuksen aseman vahvistaminen Pohjois-Suomessa. Kulttuuri- ja 
taidealojen osaajia koulutetaan tuotantotiimissä, jossa oma 
ammattiosaamisen alue opitaan käytännön työssä. Arktiset 
Tulet –hanke on ensimmäinen yhteinen projektipedagogiikan 
hanke, jossa keskeistä on oppilaitosten, opettajien ja opiskeli-
joiden välisten yhteistyömallien kehittäminen sekä erilaisten 
kulttuurien ja toimintatapojen kohtaaminen käytännön pilotti-
tuotannoissa. 

Hankkeen rahoittavat Lapin ELY-keskus ja Euroopan sosiaalira-
hasto (ESR).       

Pohjoisen taide- ja kulttuurialan oppilaitosten 

yhteistyönä syntyy elokuva
Arkiset Tulet –elokuva on ensimmäinen Pohjoisen kulttuuri-instituutin hanke, jossa keskeistä on oppilaitos-
ten, opettajien ja opiskelijoiden välisten yhteistyömallien kehittäminen sekä erilaisten kulttuurien ja toimin-
tatapojen kohtaaminen käytännön pilottituotannossa.

Ulla Okkonen

KULTTUURI



Matkailualan tutkimus- ja koulutusinstituutin elinkeinoelä-
mäyhteistyö otti askeleen eteenpäin, kun instituutin kumppa-
nuusklubi käynnisti toimintansa. Avajaistilaisuus järjestettiin 
16.6. Lapin yliopiston ravintola Fellissä.

Kumppanuusklubin tavoitteena on tiivistää instituutin ja alan 
muiden toimijoiden yhteistyötä tarjoamalla mahdollisuuden 
epämuodolliselle keskustelulle ajankohtaisten teemojen ympä-
rillä säännöllisesti.

Pari kertaa lukukaudessa kokoontuvan klubin ensimmäisessä 
tapaamisessa keskusteltiin erityisesti RAMKissa käyttöön ote-
tusta ongelmakeskeisen oppimisen (Problem based learning, 
PBL) mallista, jossa opiskelijoita kannustetaan hankkimaan 

osaamista ratkaisemalla työelämän aitoja ongelmia. PBL-lähes-
tyminen sai tilaisuudessa yrittäjiltä innostuneen vastaanoton.

Syyskuun tapaamisen aiheena ovat elinkeinoelämän rekrytoin-
nin tarpeet ja haasteet, ja joulukuussa kumppanuusklubi saa 
arvioitavakseen instituutin uuden strategian.

Yrittäjäedustajat suhtautuivat kumppanuusklubin perusta-
miseen kannustavasti, ja myös instituutin edustajat olivat 
uudesta yhteistyön mallista innostuneita.

”Tämä on todella askel oikeaan suuntaan instituutin kehittämi-
sessä”, Rauno Posio Lapland Safaris Oy:stä totesi.

Matkailualan tutkimus- ja koulutusinstituutin 

kumppanuusklubi aloitti toimintansa
Kumppanuusklubi tiivistää instituutin ja elinkeinoelämän yhteistyötä.

Tiina Kaksonen

Mika Kylänen esitteli PBL:ää.

MATKAILU



Matka Vienanmeren rantamilla sijaitsevaan Arkangeliin kulki 
Helsinki-Vantaan kautta, mistä matkaa jatkettiin potkurikoneel-
la Tsaari Iivana Julman perustamaan kaupunkiin. 

Tourism development in the North  –teemalla kulkenut kan-
sainvälinen matkailuseminaari muodostui yli 30:stä pohjoisen 
alueen matkailun kehittämistä tarkastelevasta esityksestä. Yh-
tenä esimerkkinä rajat ylittävästä yhteistyöstä esiteltiin BART 
-hanke, jossa laaditaan toimenpidesuunnitelma Barentsin alu-
een matkailun kehittämiseksi. Matka tuki myös arkangelilaisten 
korkeakoulujen ja Matkailualan tutkimus- ja koulutusinstituutin 
välisen yhteistyön syventymistä. 

Workshopien ja tapaamisten lisäksi vieraat saivat myös osansa 
venäläisestä vieraanvaraisuudesta, pomorilaisesta ruokakult-
tuurista ja kansanperinteistä.  Arkangelilaisen tiedemiehen M.V. 
Lomonosovin syntymän 300-vuotispäivää juhlistavan seminaa-
rin järjestivät Arkangelin paikallishallinto yhteistyössä Venäjän 
matkailuviraston, Arkangelin urheilu-, matkailu- ja nuorisoasiain 
ministeriön ja Maailman matkailujärjestön UNWTO kanssa.   

BART - Public-Private Partnership in Barents Tourism on Euroo-
pan Unionin Kolarctic ENPI CBC –ohjelman rahoittama kaksivuo-
tinen hanke, joka yhdistää matkailun asiantuntijoita Suomesta, 
Ruotsista, Norjasta ja  Venäjältä.  Sen budjetti on 921 525 €.  
Kolarctic ENPI CBC-ohjelman hallintoviranomaisena toimii Lapin 
Liitto.

Matkailualan tutkimus- ja koulutusinstituutin 

toiminta esillä kansainvälisessä 

matkailuseminaarissa Arkangelissa
MTI:n edustajia oli mukana matkailuseminaarissa Arkangelissa. Mari Vähäkuopus raportoi matkasta.

Mari Vähäkuopus

MATKAILU

Pomor Ethno Food Festivalin avajaisissa

Round table (puheenjohtajana Ministry of Youth Affairs, Sport 
and Tourism of Arkhangelsk Region Anastasia Starostina)

Kuvernööri.

Instituutin tuliaiset Anastasia Starostinalle.
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The 20th Nordic Symposium in Tourism and Hospitality Research

Well-being in Tourism and Recreation

Rovaniemi, Finland 

21st -24th September 2011

Lapland Institute for Tourism Research and Education

Tourism, by its nature, reflects ambitions for welfare. 
People travel in order to raise their mental and physical 
health, countries and municipalities use tourism as a tool 
for economic growth and prosperity. The topic of the 20th 
anniversary conference of Nordic tourism and hospitality 
research directs the focus towards the fundamental ques-
tions of the tourism phenomenon. How modern tourism 
can enhance the well-being of tourists, tourism emplo-
yees, local residents and destination areas as a whole? 

Deadline for early-bird registration 30 June 2011
Registration deadline for accepted presenters 31 August 
2011
2011 Nordic Doctoral School 20-21 September 2011
Nordic Symposium 2011 21-23 September 2011

www.nordicsymposium2011.fi



Rentouttavaa 
kesää!


